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Adunarea Generală a Baroului Dolj – 25 martie 2023 

*** 

Avocat MIHAI-DRAGOȘ NICU 

 

 

DOCUMENT PROGRAMATIC 

 

Dragi colege, dragi colegi,  

Sunt avocat Mihai-Dragoș Nicu și candidez la demnitatea de decan al Baroului Dolj. 

Vă supun atenției o scurtă prezentare a mea și a ideilor pe care, cu ajutorul vostru, al 

tuturor, îmi doresc să le pun în practică.  

 

I. Cine sunt? 

Am absolvit Facultatea de Drept ”Nicolae Titulescu” din cadrul Universității din Craiova 

în anul 1997 (lucrarea de licență ”Încetarea persoanei juridice”, sub coordonarea regretatului 

prof. univ. dr. Ion Dogaru).  

Din decembrie 1997, am devenit avocat și m-am dedicat total acestei profesii, chiar dacă 

figurez ca arbitru și membru al colegiului de conducere al Curții de Arbitraj de pe lângă Camera 

de Comerț și Industrie Dolj, chiar dacă am absolvit cursul de mediere organizat de Centrul de 

Mediere Craiova (nu m-am autorizat ca mediator) și chiar dacă dețin certificat de absolvire 

pentru formator. Nu mă consider altceva decât un pasionat avocat pledant, cu activitate 

prepoderentă în ramurile dreptului civil, comercial și administrativ. 

Dețin o diplomă de master în limba engleză, în specialitatea ”Business law” (Dreptul 

afacerilor), lucrarea de disertație având tema ”Public procurement contract. Competitive 
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negotiation procedure and direct award procedure” (”Contractul de achiziție publică. Procedura 

negocierii competitive și procedura atribuirii directe”) și sunt vorbitor fluent de limba franceză. 

Am publicat numeroase articole în mediul online și în revista ”Iustitia”, a Baroului Dolj, 

dintre care amintesc:  

- Competenţa soluţionării excepţiei de nelegalitate a actului administrativ unilateral cu 

caracter individual emis anterior intrării în vigoare a Legii nr. 554/2004 a contenciosului 

administrativ (Revista Iustitia, nr. 1/2010) 

- Congresul Federației Barourilor din Europa - Cluj-Napoca, 16 - 19 octombrie 2013. 

Impresiile reprezentantului Baroului Dolj (Revista Iustitia, nr. 1-2/2013) 

- Despre avocatură și nemurire, precum și despre avocați nemuritori (Revista Iustitia, nr. 

1-2/2016,https://www.universuljuridic.ro/despre-avocatura-si-nemurire-precum-si-despre-

avocati-nemuritori-2/) 

- Aplicabilitatea Deciziei Curții Constituționale nr. 369/2017 asupra tuturor recursurilor 

nesoluționate până la 20 iulie 2017.  

(https://www.juridice.ro/542110/aplicabilitatea-deciziei-curtii-constitutionale-nr-

3692017-asupra-tuturor-recursurilor-nesolutionate-pana-la-20-iulie-2017.html) 

 - Evoluția medierii în România din perspectiva unui avocat (Revista Iustitia, nr. 1/2019) 

- Miscelaneu: Avocatura, Justiția și Inteligența Artificială (Revista Iustitia, nr. 1-2/2020, 

https://www.barouldolj.ro/files/10567_Revista%20Iustitia%20Dragos%20Nicu.pdf ) 

- Utilizarea platformelor online de către avocați (Universul Juridic, 2021, 

https://www.universuljuridic.ro/utilizarea-platformelor-online-de-catre-avocati/) 

În perioada noiembrie 2013 – ianuarie 2014, păstrându-mi calitatea de avocat și consilier 

al Baroului Dolj, am fost selecționat ca expert juridic pe lângă  Autoritatea de Management POS 

CCE București, în cadrul contractului subsecvent nr. 4/133/926 din 07.11.2013, ”Servicii pentru 

asigurarea unor experți care să vină în sprijinul Autorității pentru Management POS CCE, 

respectiv experți evaluare cereri de finanțare, experți verificare cereri de rambursare, experți 

achiziții publice și experți în domeniul juridic”. 

În perioada 2020-2022 am activat și ca expert implementare program antreprenorial 2, în 

cadrul proiectului ”Educație și competențe profesionale prin stagii de practică pentru studenti 

din domeniul drept și administrație publică”, derulat de Facultatea de Drept Craiova în 

parteneriat cu Baroul Dolj.  

 

 

https://www.universuljuridic.ro/despre-avocatura-si-nemurire-precum-si-despre-avocati-nemuritori-2/
https://www.universuljuridic.ro/despre-avocatura-si-nemurire-precum-si-despre-avocati-nemuritori-2/
https://www.juridice.ro/542110/aplicabilitatea-deciziei-curtii-constitutionale-nr-3692017-asupra-tuturor-recursurilor-nesolutionate-pana-la-20-iulie-2017.html
https://www.juridice.ro/542110/aplicabilitatea-deciziei-curtii-constitutionale-nr-3692017-asupra-tuturor-recursurilor-nesolutionate-pana-la-20-iulie-2017.html
https://www.barouldolj.ro/files/10567_Revista%20Iustitia%20Dragos%20Nicu.pdf
https://www.universuljuridic.ro/utilizarea-platformelor-online-de-catre-avocati/
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*** 

La nivelul Baroului Dolj: 

În ultimii 5 ani, am fost ales de două ori consecutiv prodecan, de fiecare dată cu votul 

unanim al consilierilor Baroului Dolj, inclusiv al acelor colegi care azi sunt contracandidații mei. 

În această calitate, pot spune că decan deja am mai fost, fiindcă, potrivit legii noastre organice, 

prodecanul îl înlocuiește pe decan la cererea sau în absența acestuia. Și, în această calitate, am 

ajuns să cunosc foarte bine, din interior, toate problemele cu care se confruntă Baroul Dolj. Și 

am soluții pentru aceste probleme. 

În ultimii 12 ani, am fost consilier al Baroului Dolj (în al doilea mandat al decanului 

Ion Turculeanu și în cele două mandate ale decanului Lucian Săuleanu). În această perioadă au 

fost foarte puține zilele în care nu am alocat timp pentru a lucra ceva pentru barou, am fost 

implicat aproape în orice proiect, demers, activitate, corespondență ale baroului.  

Activitatea mea în cadrul Baroului Dolj, în calitate de prodecan și de consilier, nu va 

putea fi amintită decât tangențial în cuprinsul acestui material, fiindcă nu ar putea fi comprimată 

probabil nici măcar în zeci de pagini. Este vorba de participarea activă la aproximativ 150 de 

ședințe de consiliu (îmi amintesc perfect că am lipsit motivat la o singură ședință în 12 ani, având 

un deces în familie). Este vorba de întâlniri cu reprezentanții instanțelor de judecată. Este vorba 

de organizarea și susținerea unor numeroase ateliere dedicate avocaților doljeni (pe teme privind 

perspectivele profesiei, deontologie, litigii bancare, asigurări etc.). Este vorba de implicarea, 

alături de colegi, în organizarea și moderarea unor numeroase conferințe (unele dintre ele cu 

participare internațională). Este vorba de implicarea în publicarea revistei ”Iustitia” și în crearea 

paginilor de media a Baroului Dolj. Este vorba de organizarea de evenimente sportive și de 

socializare pentru avocați, de implicare în acțiuni caritabile, de cultivare a relațiilor cu alte 

barouri și cu U.N.B.R. Este vorba de sute de corespondențe, referate, propuneri… Este vorba de 

numeroase interacțiuni cu presa juridică și nu numai. Este vorba până și de crearea și 

administrarea grupului avocaților doljeni în cea mai populară rețea socială (pentru informarea 

permanentă a colegilor, eu am încărcat în acest grup peste 160 de documente de interes, în 

format .pdf și .doc, din cele totalul de 180, puse la dispoziția avocaților doljeni din 2017 până în 

prezent). 

Pe lângă aceste activități, dețin și calitatea de lector al Centrului Teritorial Craiova al 

I.N.P.P.A., în cadrul cărora am predat următoarele discipline: Tehnici de argumentare, 

Metodologia actului juridic si judiciar (obligatorii) și Discursul public (opțională). 

Chiar și anterior celor enumerate supra, am fost implicat în activitățile Baroului Dolj, în 

calitate de președinte al Asociației Tinerilor Avocați (A.T.A.), calitate dobândită în anul 

2008.Sub conducerea mea, A.T.A. a aderat la European Young Bar Association (E.Y.B.A.) și 

ajunsese la un număr de 71 de membri, în aprilie 2010!Din păcate, asociația a funcționat efectiv 

doar pe durata mandatului meu, în rest având doar una sau două activități.  
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*** 

La nivelul U.N.B.R.: 

În ce privește activitatea mea în organele centrale de conducere ale avocaturii românești, 

începând cu anul 2010, Adunarea Generală a Baroului Dolj mi-a conferit calitatea de delegat la 

Congresul Avocaților în fiecare an, neîntrerupt, până în 2019 (când am devenit membru de 

drept, fiind ales în Consiliul U.N.B.R.). 

În ultimii 4 ani, amîndeplinit și funcția de consilier al Uniunii Naționale a Barourilor 

din România. Deși candidam pentru prima dată la Consiliul U.N.B.R., Congresul Avocaților din 

2019 m-a ales cu al doilea cel mai mare număr de voturi dintre cei aproximativ 70 de consilieri 

aleși din țară. Nici acolo nu am stat degeaba, am fost activ permanent, am avut nenumărate 

intervenții și propuneri pe probleme arzătoare ale profesiei (și urmează să am și altele până la 

finalul mandatului, în iunie 2023). În cadrul Consiliului U.N.B.R. am fost activ și în două 

grupuri de lucru (privitoare la avocatura secolului XXI și, respectiv, la impactul privind impactul 

informatizării asupra profesiei de avocat). 

*** 

Mă opresc aici, deja am scris prea mult despre trecutși nu vreau să îi plictisesc pe cititorii 

acestui document sau să îmi fie adus reproșul vanității. În esență, este vorba de o muncăzilnică –  

dar nu silnică – de mai bine de 12 ani, fiindcă, de fapt, Baroul Dolj a fost și este a doua mea casă, 

a doua mea familie.  

Voi trece la Viitor. 

 

II. Ce am de făcut? 

Angajament. 

În primul rând, înțeleg foarte bine că alegerea mea ca decan nu este un premiu, ci un 

angajament care mă obligă să muncesc mai mult și mai bine, în slujba corpului avocaților 

doljeni.  

Având în vedere nivelul stabilit de antecesorii în această demnitate, următorul decan nu 

are o misiune ușoară. Pentru a o îndeplini corespunzător, eu sunt pregătit să-mi folosesc pe 

deplin experiența și cunoașterea dobândite în ani de muncă și studiu permanente, precum și 

energia dată de pasiunea pentru profesie. 

Știu care sunt atributele necesare unui lider, am citit mult și i-am studiat și pe 

alții.Caracter și integritate. Viziune și inițiativă, dar și previziune și 

prudență.Altruism.Capacitatea de a asculta, dar și asertivitate.Realism și 
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echilibru.Responsabilitateși asumare. Spirit de echipă și capacitatea de a-i motiva pe 

ceilalți.Transparență și comunicare.Flexibilitate. 

Pe toate acestea am încercat să mi le cultiv în mod conștient, astfel încâtsunt pregătit 

pentru a conduce și, în același timp, pentru a sluji Baroul Dolj. 

 Realism și onestitate. 

Competențele decanului sunt prevăzute de art. 57 alin. (1), iar cele ale consiliului 

baroului sunt prevăzute de art. 55 alin. (2) din Legea nr. 51/1995. Decanii sunt și membri de 

drept ai Consiliului U.N.B.R. și Congresului Avocaților, astfel încât am în vedere și 

competențele statuate în art. 65 și, respectiv, art. 63 din acelaș act normativ.  

Plecând de la această realitatea normativă, nu voi face promisiuni irealizabile, care nu au 

legătură cu prerogativele stabilite de legislația profesională, chiar dacă acest document este un 

program electoral. Nu vând iluzii. Ar însemna să mă descalific pe mine însumi și să îmi 

desconsider colegii. 

Priorități. 

Fără pretenții de exhaustivitate, am structurat prioritățile mele în 12 puncte, după cum 

urmează: 

1. Relațiile dintre membrii baroului. 

 Este adevărat, profesia  noastră este una concurențială. Asta nu ne-a împiedicat, de-a 

lungul timpului, să fim un exemplu de colegialitate și de confraternitate pentru celelalte 

barouri.”Avocatura este o profesie a elitelor” – acesta nu este un clișeu. Suntem cu toții oameni 

educați, cu experiență de viață și cu înțelepciune. 

 Cu toate acestea, una dintre primele mele preocupări va fi restabilirea echilibrului. De 

ce este nevoie de asta? Pentru că la fiecare patru ani (uneori mai des), avocații din Baroul Dolj se 

polarizează în două sau mai multe tabere. Apar tensiuni, asperități, apar tot felul de intrigi, 

zvonuri și scenarii, de liste de candidați, apar manipulări sau interpretări greșite. Și nu este nimic 

anormal în asta, se derulează o campanie electorală, ceea ce ne face pe toți protagoniștii unei 

secesiuni firești și inevitabile, survenite și după o anume înstrăinare pe care am suferit-o cu toții 

din cauza restricțiilor pandemice. Pe acest fond, apare și la noi, oricâd de luminați am fi, acea 

tendință naturală a gândirii umane de a împărți lucrurile, radical și simplist, în alb și negru, în 

bine și rău. Maniheism, în accepțiunea peiorativă a termenului. Candidatul susținut de mine este 

personajul pozitiv, ”omul bun”, celălalt este ”cel rău”, nu mai există nuanțe.  Toate acestea își 

lasă urmele mult timp după ce alegerile vor fi trecut.   

 Acesta este motivul pentru care, ca decan, voi încerca să readuc identitatea de grup a 

Baroului Dolj. 
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Baroul Dolj va fi din nou puternic doar atunci când va fi valorificată PUTEREA DIN 

NOI. Puterea din noi, ca grup, pentru că numai identitatea de grup stimulează performanța, 

cooperarea și armonia. Atunci când a persistat o anume secesiune a avocaților din Baroul Dolj, 

vocea noastră nu a mai contat nici în raporturile cu Uniunea sau Casa, nici cu instanțele sau alte 

autorități. Baroul Dolj își pierdea încet, dar sigur, prestigiul și imaginea. S-a muncit mult (numai 

Dumnezeu știe cât am muncit și eu pentru asta!) pentru ca această polarizare să înceteze și să 

redevenim din nou ovoce principală al avocaturii românești. Și o voi face din nou.  

Soluții: comunicare permanentă cu corpul profesional și deschidere la sugestii; 

organizarea de evenimente cu adresabilitate cât mai largă, fie ele profesionale profesionale 

(ateliere, conferințe), sociale, culturale sau sportive. În acest sens, un exemplu de idee este 

organizarea unui ”club al avocaților”, care să se reunească o dată pe lună. O seară în care 

avocații se pot relaxa într-un local închiriat strict pentru ei, pot discuta spețe, probleme de orice 

natură, artă, absolut orice, cum ar face niște prieteni sau niște membri ai aceleiași familii. Nu îmi 

asum paternitatea acestei idei, este un concept de mare succes în Occident și care a început să 

prindă și în București (a se observa evenimentul ”Jurice by night”). Acesta este motivul pentru 

care m-am zbătut ca evenimentele noastre de socializare să aibă loc și să fie unele reușite. Ele 

cresc coeziunea de grup și, la ieșirea din sală, după un dosar în care avem poziții contradictorii 

contondente, ne fac să rămânem colegi și prieteni. 

2. Relațiile cu Filiala Dolj a C.A.A.  

Se impune o cooperare strânsă cu conducerea Filialei Dolj a C.A.A. în vederea securizării 

fondurilor existente și viitoare, în contextul în care în prezent Filiala Dolj are suficiente resurse 

pentru a asigura pensiile tuturor avocaților în vârstă peste 40 de ani. Este necesar ca și în viitor să 

păstrăm această siguranță a fondurilor, eu nefiind un partizan nici al investițiior speculative, nici 

al externalizării administrării fondurilor destinate pensiilor avocaților. 

În condițiile în care se discută tot mai frecvent de unificarea fondului de pensii, 

împărtășesc opoziția exprimată de Filiala Dolj a C.A.A. la 15 iunie 2022. 

3. Relațiile cu instanțele, parchetele și alte autorități. 

Sunt adeptul unui dialog constructiv, bazat pe bună credință și respect reciproc. 

Comunicarea trebuie să fie permanentă și în niciun caz unidirecțională, motiv pentru care, 

evident, ședințele comune ale conducerii Baroului Dolj și conducerii instanțelor de judecată vor 

continua. În condițiile în care unitățile de parchet nu au răspuns niciodată invitației Baroului Dolj 

la astel de ședințe, este necesară o corespondență scrisă permanentă, în scopul optimizării 

condițiilor de activitate a avocaților, în interesul actului de justiție.  

Inspecția Judiciară cere Baroului Dolj relații cu privire la modul de cooperare dintre 

judecătorii candidați pentru Înalta Curte de Casație și Justiție și avocații din Baroul Dolj și cu 

privire la comportamentul judecătorilor în sala de ședință. Ca decan, voi dispune ca solicitările 
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de relații să fie transmise avocaților prin newsletter, pentru a putea colecta cât mai eficient opinii 

ale colegilor.  

Sunt conștient că există anumite neajunsuri, spre exemplu: sancționarea nejustificată a 

avocaților de către magistrați, reduceri ale cheltuielilor de judecată constând în onorariul de 

avocat, atitudini necorespunzătoare ale unor magistrați sau ale personalului auxiliar, întârzieri în 

scanarea documentelor din dosarul electronic etc. Toate acestea vor fi semnalate cu 

promptitudine conducerii instanțelor, spre a fi corectate, și, în caz de nevoie, Inspecției Judiciare 

sau altor autorități competente. Forme graduale de protest vor fi avute în vedere doar în situații 

extreme, pentru că doar acestea necesită acțiuni extreme.  

4. Relațiile cu U.N.B.R. și cu alte barouri. 

Baroul Dolj a fost multă vreme un veritabil vectoral avocaturii din România, fiind 

apreciat ca atare atât la nivelul conducerii centrale a Uniunii, cât și la nivelul celorlalte barouri, 

fiind un exemplu de urmat de către acestea. În septembrie 2022, la Baia Mare, cu ocazia 

decernării Premiului ”Avram Iancu” domnilor avocați Florin Andreicuț și Liviu Mihai, decanii 

barourilor Maramureș și Suceava, un membru al Consiliului Baroului Cluj, bun prieten al 

Baroului Dolj, îmi spunea admirativ și sincer emoționat: ”Măi, Dragoș, voi, Baroul Dolj, sunteți 

din altă lume...”Intenționez ca această expresie să fie preluată de cât mai mulți avocați din țară, 

Baroul Dolj trebuind să fie un pol semnificativ al avocaturii românești, nu doar prin numărul 

avocaților membri, ci și prin calitate, prin solidaritate, prin elitism. Pentru aceasta, este necesar 

să consolidăm poziția dobândită în relația cu organele centrale ale profesiei, lucru realizabil prin 

implicarea mea activă, ca decan al Baroului Dolj, în toate activitățile organizate la acest nivel. 

Totodată, voi susține candidaturi ale colegilor din Baroul Dolj pentru a ocupa demnități în 

Comisia Permanentă a U.N.B.R., precum și în organele de conducere ale Casei de 

Asigurări a Avocaților.Voi susține la nivel central politicile profesionale inițiate și promovate 

de către Baroul Dolj, reprezentând voința reală a corpului profesional al avocaților doljeni, 

identificată în urma unor consultări efective. Voi lupta pentru transparența deciziilor de la  

nivel central și pentru ca activitatea organelor centrale de conducere a profesiei să fie 

subordonată intereselor reale, concrete ale avocaților. Nu în ultimul rând, semnalez faptul că la 

nivelul organelor de conducere ale multor barouri din țară s-au produs schimbări de generații, cu 

consecința unei reprezentări puternice a tinerilor avocați, iar eu mă bucur de apreciere și sprijin 

în cadrul acestui nou val de lideri ai profesiei.   

5. Relațiile internaționale. 

În contextul globalizării definitorii pentru societatea actuală, avocatura nu poate face 

abstracție de această realitate. Baroul Dolj a încheiat protocoale de înfrățire cu barourile Vidin 

(Bulgaria, 2012), Zajecar (Serbia, 2013) și Chișinău (Republica Moldova, 2018), în scopul 

cooperării pentru a promova valorile fundamentale ale profesiei de avocat. Urmare a acestei 

deschideri către relații internaționale, Baroul Dolj și Baroul Vidin au derulat în comun 

proiectul”Cross-Border Partnership for Training and Labour mobility in the Juridical field”, Cod 
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proiect 16.4.2.023, Cod sistem ROBG-162, finanțat în cadrul Programului INTERREG V-A 

România-Bulgaria (program finanțat de UE din Fondul European de Dezvoltare Regională), Axa 

Prioritară 4 „O regiune calificată și incluzivă“, Obiectivul Specific „Încurajarea integrării zonei 

transfrontaliere în privinţa ocupării şi mobilităţii forţei de muncă“. Acel proiect a fost o reușită și 

a fost primul proiect transfrontalier al vreunui barou din România. 

Apreciez că dezvoltarea relațiilor internaționale, cu alte barouri sau asociații de barouri 

nu poate aduce decât avantaje Baroului Dolj. Pentru aceasta, vizez încheierea unor acorduri de 

înfrățire similare și cu alte barouri, în special cu unele din Uniunea Europeană, fără să ascund 

intenția de a elucida, pe această cale, modalitatea în care persoane care nu dețin calitatea de 

avocat înscris în U.N.B.R. s-au înscris în diverse barouri din Uniunea Europeană, pentru a putea 

profesa în România. Totodată, voi propune consiliului reînscrierea Baroului Dolj în U.I.A.și 

I.B.A., precum și pentru implicarea efectivă în cadrul F.B.E. și C.C.B.E., neputând trece cu 

vederea impactul pe care luările ferme de poziții ale acestor organizații internaționale l-au avut în 

”cazul Robert Roșu”. 

6. Asistență judiciară, S.A.J. 

Serviciul de asistență judiciară (S.A.J.) este o componentă esențială a Baroului Dolj, 

raportat la numărul mare de avocați înscriși în Registrul de asistență judiciară. În condițiile 

exercitării profesiei într-un areal geografic nu foarte ofertant din punct de vedere economic, este 

de necontestat faptul că mulți avocați doljeni au ca sursă primară de venit încasările provenind 

din oficii, motiv pentru care una dintre preocupările mele permanente s-a îndreptat și se va 

îndrepta în această direcție.  

Sunt esențiale consultareapermanentă a avocaților din S.A.J. cu privire la problemele 

întâmpinate și colectarea propunerilor acestora, în vederea transmiterii către instanțe, dar și către 

forurile centrale ale avocaturii, cu scopul organizării mai eficiente a serviciilor de asistență 

judiciară. De altfel, propunerile avocaților doljeni, la redactarea cărora am contribuit și eu, au 

fost supuse validării Congresului Avocaților încă din anul 2016 (semnarea unui nou protocol 

S.A.J., care să includă prevederi referitoare la majorarea onorariilor din oficiu, la eliminarea 

plafonului, la stabilirea unui plafon minim de 50% pentru situațiile în care se prezintă apărătorul 

ales și la introducerea curatelei în același protocol, care include onorarii din oficiu). 

În anul 2017, împreună cu decanul Lucian Săuleanu, am propus scutirea de la impozitul 

pe venit pentru veniturile realizate de avocați cu titlu de onorarii cuvenite pentru prestațiile 

avocațiale de asistență judiciară și asistență extrajudiciară, atât timp cât valoarea acestor onorarii 

este redusă și sunt suportate de Ministerul Justiției în baza unui Protocol încheiat cu UNBR și 

pentru veniturile realizate în calitate de curatori speciali, idee la susținerea căreia nu am renunțat. 

(pentru detalii: https://www.juridice.ro/essentials/1538/de-ce-avocatii-nu-sunt-scutiti-de-

impozitul-pe-venit-iar-alte-profesii-liberale-da-nota-cu-privire-la-proiectul-de-ordonanta-pentru-

modificarea-si-completarea-legii-nr-2272015-privind-codul-fiscal) 

https://www.juridice.ro/essentials/1538/de-ce-avocatii-nu-sunt-scutiti-de-impozitul-pe-venit-iar-alte-profesii-liberale-da-nota-cu-privire-la-proiectul-de-ordonanta-pentru-modificarea-si-completarea-legii-nr-2272015-privind-codul-fiscal
https://www.juridice.ro/essentials/1538/de-ce-avocatii-nu-sunt-scutiti-de-impozitul-pe-venit-iar-alte-profesii-liberale-da-nota-cu-privire-la-proiectul-de-ordonanta-pentru-modificarea-si-completarea-legii-nr-2272015-privind-codul-fiscal
https://www.juridice.ro/essentials/1538/de-ce-avocatii-nu-sunt-scutiti-de-impozitul-pe-venit-iar-alte-profesii-liberale-da-nota-cu-privire-la-proiectul-de-ordonanta-pentru-modificarea-si-completarea-legii-nr-2272015-privind-codul-fiscal
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7. I.N.P.P.A. 

Pregătirea profesională a avocaților este obligatorie, fiind organizată în prezent pe Centre 

Teritoriale, Craiova fiind unul dintre ele, și este axată pe două direcții: pregătirea inițială, 

adresată  stagiarilor și, respectiv, pregătirea continuă, cu adresabilitate în rândul avocaților 

definitivi.Centrul Teritorial Craiova al I.N.P.P.A. este unul dintre cele mai active din țară, sub 

coordonarea actualului director, beneficiind de un corp de lectori dedicați, dar și de cursanți 

interesați și implicați, cu o mare sete de cunoaștere. 

Sunt adeptul unei colaborări intense între barou și Centrul Teritorial Craiova, cu scopul 

ridicării permanente a nivelului de pregătire al avocaților doljeni. Pentru aceasta, am în vedere 

cooptarea unoravocați practicieni,consacrați în diverse ramuri de activitate, pentru susținerea 

unor ateliere și conferințede informare și dezbatere, orientate către aspecte de interes practic 

ale dreptului, ateliere ce vor fi organizate în comun de Baroul Dolj și Centrul Teritorial Craiova 

al I.N.P.P.A. 

8. Tinerii avocați. 

Baroul Dolj numără mulți avocați tineriși încă mă consider și eu tânăr, chiar dacă 

vremurile în care conduceam Asociația Tinerilor Avocați au trecut. 

Am inițiat și am participat la cele mai multe dintre proiectele derulate în ultimii ani, 

majoritatea cu participare covârșitoare a tinerilor avocați. Am sesizat însă că tendința ultimilor 

ani este aceea de disipare a tinerilor, cu efecte directe asupra politicilor profesionale de 

viitor.Programul meu destinat tinerilor avocați își propune coagularea acestora atât pe latură 

profesională, cât și pe latura socio-culturală. Doar așa tinerii își pot asuma o poziționare în cadrul 

profesiei, care să le asigure oportunitatea unei evoluții corespunzătoare. A venit momentul ca 

tinerii să aibă o poziție fermă de implicare consultativă la nivelul conducerii baroului și astfel 

actul decizional să aibă un fundament corect, pornit de la bază.  

Voi lansa și sprijini ideea înființării unei noi Asociații a Tinerilor Avocați, care să 

devină un punct de confluență a energiilor avocaților aflați la început de drum în profesie, un 

instrument puternic, funcțional, activ și eficient, de exprimare a vocii noii generații. 

9. Apărarea profesiei. Deontologia. 

Avocatura este una dintre cele mai nobile profesii, dedicată promovării și apărării 

drepturilor, libertăților și intereselor legitime ale omului, avocatura este supusă unor numeroase 

atacuri. Fie că este vorba de fenomenul infracțional al exercitării fără drept a profesiei de avocat, 

de atacuri în presă, de comportamente inadecvate ale unor instanțe sau organe judiciare sau chiar 

de modificări legislative cu impact asupra profesiei, reacția mea va fi una promptă și 

puternică, la fel cum a fost și până acum.  

Așa numită ”avocatură paralelă” trebuie să dispară, este o anomalie inacceptabilă într-o 

țară civilizată. Mulți dintre voi poate au observat preocuparea mea pentru a înlătura din dosare 
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sau din sălile de ședință a ”paralelilor”, de a formula plângeri penale împotriva acestora, de a 

coresponda cu U.N.B.R. și cu autoritățile publice pentru a elucida calitatea de ”non-avocați” a 

unor impostori. Ca decan al Baroului Dolj, voi veghea la punerea în aplicare la nivelul baroului a 

Deciziei Comisiei Permanente nr. 470/26.01.2023, prin care se aprobă Metodologia cu privire la 

combaterea exercitării fără drept a activităților specifice profesiei de avocat de către persoane 

fizice și entități juridice, cu completările aduse conform mandatului acordat prin Hotărârea 

Consiliului U.N.B.R. nr. 324/09-10.12.2022.  

În egală măsură, atacurile aduse în presă profesiei de avocat sau membrilor Baroului Dolj 

trebuie sancționate fără nicio ezitare, la fel ca și atitudinile necorespunzătoare ale unor instanțe 

sau organe judiciare. Pentru aceasta, voi merge chiar până la a recurge la mijloace procedurale 

adecvate, de la solicitări de apărare a reputației, adresate Comisiei Permanente a U.N.B.R., până 

la sesizarea Inspecției Judiciare sau a altor autorități competente, sau chiar promovarea unor 

acțiuni reparatorii în instanță. 

Nu putem ignora însă faptul că unele din atacurile la adresa profesiei provin chiar din 

mijlocul nostru, al corpului profesional al avocaților, prin încălcarea deontologiei. Este trist că 

imaginea noastră, a celor mulți, ca avocați cu adevărat corecți și profesioniști, este tulburată de 

situații izolate, sporadice, care trebuie să facă obiectul analizei consiliului și comisiei de 

disciplină ale Baroului Dolj, după competențele stabilite de legislația profesională. 

10. Administrare internă. Sistemul informatic. Vila Themis 

În ce privește administrarea internă a Baroului Dolj, sunt foarte multe de spus. Pentru un 

decan cu adevărat implicat, așa cum îmi propun să fiu eu, aceasta va fi o muncă de fiecare zi, un 

serviciu separat pe care îl voi îndeplini. Cuvintele de ordine aici sunt implicare, 

responsabilitate și prudență. Baroul este o asociație profesională menită să protejeze interesele 

membrilor săi, nu o societate comercială orientată spre obţinerea de profit, astfel că eu voi urmări 

alinierea veniturilor la necesarul real de cheltuieli al Baroului, în interesul corpului profesional 

al avocaților. În principiu, nu sunt adeptul serviciilor externalizate (modelul urmat de Baroul 

Cluj, spre exemplu), câtă vreme personalul angajat al Baroului Dolj este unul valoros, iar cea mai 

mare parte a cheltuielilor baroului este destinată plăţii salariilor. 

Excepție face sistemul informatic, pentru care a fost încheiat un contract cu un furnizor 

extern de asemenea servicii. Una din preocupările mele va fi optimizarea rapidă a acestui 

sistem, care în prezent comportă unele deficiențe, datorate în primul rând întârzierii lucrărilor 

efectuate către de profesionistul contractat, întârzieri de natură să îngreuneze activitățile 

personalului baroului. Toate acestea vor fi corectate. 

În ce privește Vila Themis, voi fi sincer de la bun început, mărturisindu-vă că nu 

împărtășesc ideea privind vânzarea acesteia. Vila Themis face parte din istoria și identitatea 

Baroului Dolj, iar în prezent, prin strădania decanului Lucian Săuleanu, a devenit profitabilă 

pentru barou, fiind închiriată unei societăți private, în condiții contractuale avantajoase pentru 
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barou. Împreună cu decanul Lucian Săuleanu, am vizitat Vila Themis, proaspăt renovată de către 

chiriaș și am verificat respectarea de către acesta a prevederilor contractuale, privitoare la plata 

chiriei și a unei datorii restante a vechii societăți Vila Themis S.R.L. către Baroul Dolj.  

11. Imaginea Baroului Dolj: acțiuni caritabile, evenimente, publicații. Relații publice, mass-

media, comunicare, publicitate. 

De-a lungul timpului, Baroul Dolj a inițiat sau a fost implicat în nenumărate acțiuni 

caritabile, de natură nu doar să crească imaginea baroului, ci chiar a profesiei de avocat, în 

ansamblu. Intenționez să mențin această direcție și chiar să o dezvolt. Am în vedere parteneriate 

și cu alte asociații de binefacere (exempli gratia, Asociația ”Life Is Better With Friends”) 

 Asocierea numelui Baroului Dolj cu cât mai multe evenimente organizate pe plan local 

nu poate aduce decât beneficii de imagine. Reamintesc, cu titlu de exemplu, că Baroul Dolj a 

fost unul dintre partenerii Teatrului Național ”Marin Sorescu” în organizarea Festivalului 

Internațional ”Shakespeare”, calitate pe care îmi propun să o redobândim. În egală măsură, 

Baroul Dolj ar trebui să se alăture proiectelor altor instituții de cultură (Filarmonica Oltenia, 

Opera Română Craiova, Teatrul pentru Copii și Tineret ”Colibri” etc.) și chiar și unor entități 

independente, în scopul creșterii vizibilății acestui corp profesional de elită căruia îi aparținem.  

12. Perfecționarea legislației profesiei și a celei cu impact asupra profesiei. Fiscalitatea 

profesiei de avocat. 

Ca decan al Baroului Dolj, nu pot modifica legi, însă alții pot, iar eu voi fi vocea 

avocaților doljeni adresată atât Grupului de lucru nr. 1 al Consiliului U.N.B.R., privind 

perfecționarea legislației profesiei și a celei cu impact asupra profesiei, cât și avocaților 

parlamentari, în susținerea intereselor avocaturii. Sub acest aspect, luările mele de poziții în 

plenul Consiliului U.N.B.R., în cei patru ani ai mandatului de consilier, sunt numeroase și pot fi 

verificate prin consultarea proceselor-verbale ale ședințelor. De altfel, încă din anul 2017, 

împreună cu decanul Lucian Săuleanu, am semnalat oportunitatea scutirii avocaților de impozitul 

pe venit, în aceleași condiții precum cele ale medicilor, sau măcar o scutire plafonată, ca o 

modalitate de optimizare a sistemului de impozitare. (în acest sens, 

https://www.juridice.ro/essentials/1538/de-ce-avocatii-nu-sunt-scutiti-de-impozitul-pe-venit-iar-

alte-profesii-liberale-da-nota-cu-privire-la-proiectul-de-ordonanta-pentru-modificarea-si-

completarea-legii-nr-2272015-privind-codul-fiscal) 

13. Perspectivele profesiei.  

Deși enumerată ultima, această prioritate a mea este egală în importanță cu celelalte. 

Evident, nu sunt singurul care gândește astfel:chiar Congresul Avocaților 2022 a avut ca temă 

”Avocatura azi. Tendințe și perspective”, fiind derulat atunci și un concurs de lucrări destinat 

tinerilor avocați.  

https://www.juridice.ro/essentials/1538/de-ce-avocatii-nu-sunt-scutiti-de-impozitul-pe-venit-iar-alte-profesii-liberale-da-nota-cu-privire-la-proiectul-de-ordonanta-pentru-modificarea-si-completarea-legii-nr-2272015-privind-codul-fiscal
https://www.juridice.ro/essentials/1538/de-ce-avocatii-nu-sunt-scutiti-de-impozitul-pe-venit-iar-alte-profesii-liberale-da-nota-cu-privire-la-proiectul-de-ordonanta-pentru-modificarea-si-completarea-legii-nr-2272015-privind-codul-fiscal
https://www.juridice.ro/essentials/1538/de-ce-avocatii-nu-sunt-scutiti-de-impozitul-pe-venit-iar-alte-profesii-liberale-da-nota-cu-privire-la-proiectul-de-ordonanta-pentru-modificarea-si-completarea-legii-nr-2272015-privind-codul-fiscal
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În cadrul Consiliului U.N.B.R., fac parte din Grupurile de lucru nr. 5 (privind avocatura 

secolului XXI) și nr. 6 (privind digitalizarea profesiei). În această calitate, sunt la curent cu 

tendințele și perspectivele profesiei și am convingerea că Baroul Dolj trebuie să fie o locomotivă 

a barourilor din România, așa cum a mai fost. Poate vă amintiți că Baroul Dolj a fost primul care 

a implementat un sistem electronic de atribuire a delegațiilor S.A.J., că în multe privințe ”ora 

avocaturii” se dădea de la Craiova. Acest lucru se va întâmpla din nou.  

Mă voi asigura că avocații doljeni vor fi conectați la evoluția profesiei. Pentru aceasta, 

voi organiza periodic ateliere de informare și dezbatere, precum și conferințe profesionale, în 

care vor fi disecate în detaliu toate temele de interes pentru corpul avocaților, de la informatizare 

până la diversificarea serviciilor juridice, de la ideea acceptării non-avocaților să dețină capital în 

cadrul societăților de avocatură, până la cererea de servicii integrate sau servicii de due diligence 

multi-disciplinare. Am în vedere și transformările din avocatura europeană, și Directiva (UE) 

2020/1828, privind acțiunile în reprezentare pentru protecția intereselor colective ale 

consumatorilor, care este de natură să afecteze profesia de avocat, așa cum o cunoaștem în 

prezent. Avocatura este într-o dinamică rapidă, iar Baroul Dolj nu trebuie să rămână în urmă. 

*** 

Ar mai fi multe de spus și de scris, dar mă opresc aici. Eu sunt un om al faptelor, știți deja 

asta. Dați-mi posibilitatea să muncesc pentru Baroul Dolj în continuare. Voi avea lângă mine cea 

mai puternică echipă: voi, avocații din Baroul Dolj. Împreună le vom face pe toate. Ușa mea 

vă va fi permanent deschisă. 

Veniți la Adunarea Generală din 25 martie și votați cu înțelepciune, curaj și asumare. 

Alegerile acestea sunt prea importante pentru a lăsa pe altcineva să vă dicteze votul. 

 

Al vostru,  

 

MIHAI-DRAGOȘ NICU,  

Avocat 


